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Kak{na je sedanja usmeritev na podro~ju
izvr{evanja zaporne kazni?

Za izvr{evanje kazni v Sloveniji je trenutno
zna~ilno neke vrste zati{je. Trenutno {e niso
dolo~ene kake nove smernice izvr{evanja kazni
pri nas, je pa mnogo diskusij na tem podro~ju.
Osebno mislim, da radikalne spremembe na
podro~ju izvr{evanja kazni, predvsem pa
zaporne kazni pri nas niso potrebne. Ni
potrebno spremeniti niti osnovnih namenov
izvr{evanja kazni, ki so bili doslej dolo~eni s
kazenskim zakonom o izvr{evanju kazenskih
sankcij, niti na~ina, kako se ti nameni dosegajo.
Re~i moram, da je v zadnjem ~asu pri nas
videti nek fenomen, ki nastopa tudi drugje po
Evropi, namre~ ve~jo nestrpnost do storilcev
kaznivih dejanj, te‘njo po bolj represivnem
ravnanju z njimi, manj tolerance. Ta proces je
o~itno {iroko dru‘beno pogojen in ga je
nemogo~e povsem ustaviti. Postavlja pa se
vpra{anje, ali obstaja nevarnost, da bi te
neoklasicisti~ne tendence prevladale, da bi iz
demokrati~nega re‘ima v na{ih zaporih, ki so
ga zaznamovale odprtost, tendenca k pomo~i,
~im manj izolacije, za{li v nasprotno skrajnost
in bi polo‘aj v zaporu zategnili preko potreb-

nih meja. Ni mo‘no zanikati dejstva, da se pri
nas v zadnjem ~asu pojavljajo tendence po
represiji. Do sedaj pri nas visokega kriminala,
kot ga sre~ujemo v drugih de‘elah, pravzaprav
nismo imeli. Tudi pri nas imamo sedaj nekaj
rizi~nih posameznikov, ki jih je potrebno
izolirati bolj, kot je bilo v praksi doslej. Delavci
v zavodih opozarjajo, da je ~edalje ve~
problemati~nih obsojencev, vendar pa je te‘ko
ugotavljati, ali je to res stalen trend ali pa je to
le neka paranoidna klima v na{ih zavodih, ki je
po mojem mnenju zelo nevarna: lahko bi
naredili dolo~ene poteze, ki bi bile nesmotrne.
Tu mislim na omejevanje, izolacijo, represijo v
ve~ji meri, kot je to potrebno za neposredno
za{~ito dru‘be pred kriminalnimi osebami.
Te‘ko je potegniti mejo, do kod so ti ukrepi
izolacije in zavarovanja {e smotrni in od kod
naprej postanejo iracionalni, iracionalni v tem
smislu, da ne slu‘ijo realnim ciljem, ampak
spro{~anju napetosti v celotnem sistemu.
Obstaja nevarnost, da bi pri kazanskem
izv{evanju na prvo mesto postavili izolacijo
oziroma kaznovanje, kot nekateri povsem
odkrito zagovarjajo. ^lanek gospoda Podr‘aja v
Razgledih povsem eksplicitno postavlja na prvo
mesto kaznovanje in izra‘a zelo velik dvom o
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mo‘nosti kakr{nekoli korekcije in resocializaci-
je, prestajanja zaporne kazni v odprtih re‘imih
in humanizacije zaporov na splo{no.

Na podro~ju penologije in kriminologije je v
svetu cela vrsta smeri, razmi{ljanj in poskusov,
stali{~a o izvr{evanju kazni, o na~inih, metodah
so povsem kontradiktorna, in napa~no je, ~e se
znanstvenik obesi na kak{nega od teh virov in
ga nekriti~no prenese v na{ prostor. Na primer
to, da se v razvitem svetu opu{~a cilj prevzgo-
je. Kolikor imamo stikov s strokovnjaki na
penolo{kem podro~ju, se nikjer v svetu niso
odrekli poskusom dose~i pozitivne spremembe
pri obsojencih, vendar pa jih tudi ne postavljajo
tako bombasti~no, kot smo jih mi v obdobju
socializma, in sicer, da je prevzgoja osnovni in
vesoljni cilj izvr{evanja kazenskih sankcij. Vsi
dokumenti Sveta Evrope, vse resolucije o posto-
panju z obsojenci govorijo tudi o pripravljanju
obsojencev na ‘ivljenje na prostosti. Lahko
re~em, da se trudimo, in globoko sem prepri-
~an, da na{e izvr{evanje kazenskih sankcij ne
bo {lo in ne more iti v spremembo obstoje~ih
na~inov, smeri in temeljnih linij izr{evanja
kazenskih sankcij. Menim pa, da bo {el razvoj
v tej smeri, da bomo bolj realisti~no ocenjevali
razmere, ne bo pa kvalitativno druga~ne usme-
ritve, kot smo jo imeli doslej. To pomeni ve~
strogosti, ve~ izolacije, ve~ neposredne za{~ite
dru‘be pred dolo~enimi kategorijami storilcev
kaznivih dejanj, omejitev izvenzavodskih
ugodnosti pri tistih, kjer ni mogo~e predvideti,

kako se bodo vedli zunaj, ne moremo pa se
odre~i ciljem izvr{evanja kazenskih sankcij tako,
da bodo ljudje utrpeli ~im manj {kode. V stikih
s penologi po Evropi smo predstavili na{ na~in
izvr{evanja kazenskih sankcij in je bil povsod
zelo dobro sprejet. V Angliji je bil tak na~in
ocenjen celo zA najnaprednej{ega v Evropi.
Osnovne to~ke na{ega koncepta izvr{evanja
kazenskih sankcij, za katerega se zavzemamo
tretmajsko usmerjeni penologi, so: 1. ne
odstopamo od korektivnih smotrov izvr{evanja
zaporne kazni, pri ~emer pa moramo upo{teva-
ti tudi za{~ito dru‘be; 2. naravnanost k maj-
hnim, regionalno organiziranim zavodom, kjer
je manj represije, odnosi so bolj neposredni,
bolj{a je klima, ve~je so mo‘nosti uporabe
korektivnih metod; 3. te‘nja k odprtosti zavo-
dov in javnosti dela v njih, kamor spada tudi
zdravstvena oskrba, kjer nasprotujemo organiza-
ciji pravosodne zdravstvene organizacije - KPD
bolni{nice, in se zavzemamo, da se na{i obso-
jenci hodijo zdravit tudi ven, v primerih, kjer je
potrebno posebno zavarovanje; 4. diferenciran
re‘im za obsojence z razli~no stopnjo svobode.
Noben posameznik naj ne bi bil dalj ~asa
povsem izoliran. Upam, da na tem podro~ju ne
bo pri{lo do iracionalnih sprememb pri izvr{e-
vanju kazni, generalnega izoliranja, zapiranja in
iracionalne represije in da bomo uspeli to
iracionalnost zmanj{ati na optimalno mero.
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